
středa 21. června 2023 / č. 117 mojemetro denikmetro

Bývalá tělocvična v areáluměstského zámku v Doksech uMáchova jezera se mění v galerii.
Sochy ze sto tun písku a 6000 litrů vody tvoří Tomáš Dostál, k vidění budouod 1. července.

Čeští fotbalisté do 21 let
mají na ME těžkou
skupinu. Trenér Jan
Suchopárek ale věří,
že lze postoupit. STRANA 16

Karel IV., Mácha, Bezděz
či Čtyřlístek vznikají z písku
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Odpůrci elektromo-
bilů argumentují,
že každé takové
bezemisní auto má
svůj „opravdový“
výfuk v nějaké
tepelné elektrárně.

Prevence. Prevence. Preven-
ce. Lékaři specializující se na
léčbu nádorových onemocně-
ní se napříč republikou sho-
dují, že pozitivní roli v proble-
matice hrají média.

Politik chválímédia
Protože například z průzku-
mu mezi třemi tisícovkami
pacientů a těmi, kteří navští-
vili v posledních letech Vše-
obecnou fakultní nemocnici
(VFN) v Praze, vyplynulo, že
preventivní prohlídky absol-
vují jen někteří a navíc znač-
ná část na ně začala chodit až

poté, co se o nich dozvěděli
z novin, internetových zpra-
vodajů nebo televize a rádií.
„V tomto směru je role novi-
nářů nezastupitelná a dalo by
se říci, že rozhodující,“ při-
pouští Vlastimil Válek, minis-
tr zdravotnictví. Přestože na
něm média často nenechají
niť suchou.
Prevence rakoviny je pro

české zdravotnictví, stát
i zdravotní pojišťovny násob-
ně levnější než následná léč-
ba. „Průzkum mezi pacienty
naší nemocnice ukázal, že
nejčastěji využívají preventiv-
ní prohlídky, které se zamě-
řují i na odhalení rakoviny,
lidé mezi čtyřiceti a padesáti
lety, ale i z této skupiny je to
necelých třicet procent,“ kon-
statuje David Cibula, který je
současně přednostou gyneko-
logicko-porodnické kliniky
ve známém Apolináři.
Jako specialista na porod-

nictví může mít Cibula ra-
dost alespoň z toho, že na pra-

videlné gynekologické pro-
hlídky nechodí je osm pro-
cent žen. „Absolutně vedou
preventivní návštěvy u zuba-
ře, to si značná většina lidí
hlídá, škoda že to neplatí
i u screeningu rakoviny,“ po-
dotýká David Cibula.

Ženy se vyrovnávajímužům
V české populaci se ze zhoub-
ných onemocnění vyskytuje
nejvíce rakovina kůže, ta tvo-
ří přes osmdesát procent
těchto chorob. Mortalita je
u tohoto typu ale podstatně
menší než u plicních nádorů.
Na ty ročně zemře mezi pěti
až šesti tisíci obyvateli Česka.
„Mírně klesají onemocnění
a úmrtí u mužů, mírně stou-
pají u žen,“ říká Luboš Petru-
želka, přednosta onkologic-
ké kliniky VFN.
Ženy se podle poznatků lé-

kařů stále ještě snaží v kuřác-
ké „módě“ dohnat mužskou
část populace. „Na co zatím
nemáme spolehlivé vysvětle-

ní, je lehce přibývající rakovi-
na plic u nekuřáků,“ pouka-
zuje Petruželka.

Veměstech dýcháme auta
Může za to vzrůstající auto-
mobilový provoz. Doprava
tvoří v Česku jen patnáct pro-
cent škodlivých emisí. Jenže
působí hlavně v uzavřených
městech. V nich žije sedmde-
sát procent populace, ta je vy-
stavena vysokému náporu
škodlivin. Vysoká elektrifika-
ce osobních aut i MHD ve
městech by produkci škodli-
vin hodně omezila. I přesto,
že část elektřiny je z elektrá-
ren vypouštějících do ovzdu-
ší emise. Kritici elektroaut
zdůrazňují, že jejich jízda
vlastně není bezemisní.

Podle posledních údajů
magistrátu z roku 2019 se jen
v Praze podílela automobi-
lová doprava na celkových
emisích tuhých znečišťují-
cích látek téměř devadesáti
procenty. PAVEL HRABICA

inzerce

Lékaři řeší, proč rakovina
plic trápí víc i nekuřáky
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Každý týden pro vás v aplikaci Můj Albert
na míru vybíráme několik produktů z letáku,
které mají akční cenu. Vy k nim můžete díky
kupónům získat ještě něco navíc. Kredity,
které pak vyměníte za slevu na cokoliv.

KUPÓNYPROVÁS
ŠETŘETENEJVÍC NATOM,COMÁTENEJRADĚJI

Když Brnem
táhli mamuti
Lidi a zvířata doby ledové
Zdeňka Buriana vystavuje
brněnský Pavilon Anthropos.
Jde o 200 olejomaleb, které
před 50 lety přímo od autora
koupilo Moravské zemskému-
zeum. Výstava se jmenuje
Když Brnem táhli mamuti. ČTK

13
Do České knihy rekordů
míří obří Tatranka. Váží
13 kilogramů. Maxi oplatka
odpovídá 240 kusům běž-
ných Tatranek. ČTK

Klid. To přinese
hudba slavného
muzikanta na
novou výstavu.
V Galerii Rudolfinum /GR) se
až do 23. září koná zajímavá
výstava NAVE. S ní se po roce
do této galerie se svou tvor-
bou vrací český umělec žijící

ve Spojených státech Jiří Pří-
hoda. Ten tvoří na pomezí so-
chařství, objektu a architek-
tury. Ke své tvorbě využívá
také hudby, v minulosti ke
svým objektům použil části
hudby z filmové série Star
Wars nebo velkofilmu Tita-
nic. I jeho nová výstava je do-
plněna hudbou. A ne jen tak
„obyčejnou“. Do výstavy se
zapojila muzikantská legen-

da Brian Eno! Britský umělec
a producent připravil svou
ambientní hudbu, která před-
stavuje ticho a klid.
Hudebník, producent, vý-

tvarník a aktivista Brian Eno
se poprvé mezinárodně pro-
slavil na počátku 70. let jako
zakládající člen britské skupi-
ny Roxy Music, poté násle-
dovala řada jeho sólových alb
a spoluprací. Jako producent

se podílel na albech skupin
Talking Heads, U2, James
a Coldplay. Dlouhý seznam
jeho spoluprací zahrnuje na-
hrávky s dalšími velkými po-
stavami světové hudby Davi-
dem Bowiem, Johnem Calem
nebo Davidem Byrnem. Letos
v říjnu bude oceněn Zlatým
lvem za celoživotní dílo na
Benátském bienále Musica
a v Teatro la Fenice. MAP

inzerce

Příhodova tvorba, která se
v Praze představila loni v létě. GR

OBŘÍ OPLATKA

Legendární umělec Brian Eno
svou hudbou zklidní Pražany
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Nejočekávanější udá-
lost milovnic a milov-
níků ikonických ital-
ských skútrů se po
roce vrací do Prahy.

Spanilá vyjížďka, živá hudba
a skvělé jídlo. Staňte se sou-
částí víkendu plného zábavy
a nechte se okouzlit ital-
skými kráskami. PragoVespa
#11 pořádaná Vespa Clubem
Praha ve spolupráci s Vespa
Česká republika se bude ko-
nat od pátku do neděle.
Italská elegance, neotřelý

design a osobitý styl. To je
pouze pár důvodů, proč jsou
italské skútry značky Vespa
tak oblíbené a proč si získaly
miliony příznivců po celém

světě. Není to jen skútr, je to
životní styl. Navíc majitelé
italských „vos“ jsou jedna vel-
ká rodina.

Popražských zákoutích
PragoVespa má tradici již od
roku 2011. Vše začne v pátek
v pražském HG Sportcentru
Troja u Vltavy, a to od 15 ho-
din. Večer jsou na programu
hudební vystoupení a nechy-
bí ani tradiční večerní a noč-
ní vyjížďky.
V sobotu po vydatné snídani
bude následovat zlatý hřeb ce-
lého víkendu. V 10.30 všichni
nasednou na své „stroje“
a společně projedou ta nejza-
jímavější pražská zákoutí. Po
návratu do kempu bude na
všechny čekat nabité odpo-
ledne, včetně výborného jíd-
la, tomboly a koncertů.

Spanilá jízda se zastaví opět
naVáclavskémnáměstí
Ani ti, kdo vespu nevlastní,
ale přesto by se rádi přišli
alespoň podívat, nasát jedi-
nečnou atmosféru a třeba se

s účastníky i vyfotit, nepři-
jdou zkrátka. V rámci spanilé
jízdy Prahou je po 11. hodině
naplánována zastávka na Vác-
lavském náměstí. K vidění
bude celá řada zajímavých

strojů, od vesp z padesátých
a šedesátých letminulého sto-
letí až po nejnovější kousky.
Z řad osobností svou účast po-
tvrdil například herec David
Matásek. MET

ŽIJEME S VÁMI

Zastávka skútrů Vespa na Václavském náměstí je vždy divácky velmi lákavá. PRAGOVESPA

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403271945

Nemovitosti - nabídka

Připravena je také speciální
soutěž zručnosti. Vespa spo-
jila síly s Nadačním fondem
Kapka naděje a společně
uspořádají závod s názvem
Pomalý sprint pro Kapku
naděje, který začíná
v sobotu v 15 hodin.

• Pro všechny, kdo by také
v neděli prahli po dalším
italském dobrodružství,
je přichystán program.

• V 10.30 se z Troji vyjíždí
do obchodního centra
Arkády na Pankráci, kde
se koná výstava Vespa
k příležitosti jejích
77. narozenin. MET

774 301 409

skayocapital.cz

Vykoupíme váš podíl
za víc, než myslíte.
Nepotřebujete
souhlas spolumajitelů.

Se spolumajiteli
není řeč?

inzerce

Opět je čas naleštit svou vespu

VOSY V HLAVNÍ ROLI



KOMERČNÍ SDĚLENÍ

BuďteBuďte spokojení!

Husté složení, hustý výsledek
Nejste spokojeni se stavem svých vlasů? Znepokojuje vás jejich nadměrné vypadávání
nebo řídnutí?Neklesejtenamysli,mámeřešení.
Vsaďte na Vlasové hnojivo, které obsahuje unikátní kombinaci látek potřebných pro správný
růst a kvalitu vlasových buněk. Křemík, síra a vysoké dávky biotinu ve Vlasovém hnojivu zajiš-
ťují rychlou a účinnou redukci nadměrného vypadávání vlasů, podporují jejich růst a kvalitu. Ve
složení tohoto doplňku stravy najdete množství aminokyselin, vitaminů a minerálů, které jsou
klíčové pro stav vlasů a vlasové pokožky.

Vyzkoušejte také Vlasové hnojivo ve formě šamponu či séra, kolagenový drink Pleťové
hnojivonebosérumŘasovéhnojivo.Kdostánív lékárnáchanawww.VlasoveHnojivo.cz.

Menopauza mě už netrápí
Užívat si života běhemmenopauzy už nemusí být nedosažitelnou představou. Nepříjem-
né návaly horka, pocení, nespavost, podrážděnost a ztráta libida jsou už minulostí. ELLI
vámpomůže proměnit sen o pohodovém životě plném radosti a zážitků ve skutečnost.
Klidný a pohodlný přechod můžete prožít díky doplňku stravy Elli MenoOsteo FORTE, který
nabízí komplex důležitých látek včetně jetele lučního pro ženy v menopauze i po ní. Extrakt
ze šištic chmele otáčivého zase napomáhá ženám vyrovnat se s návaly horka, pocením, ne-
klidem či podrážděností. Přípravek obsahuje také vitaminy D3 a K2 a vápník, který je
potřebný pro zdraví kostí. K dostání v lékárnách.

SKONCUJTE S OTOKY
VE VTEŘINĚ s konopným sprejem!
Máte nohy těžké, nateklé a unavené? Hledáte rychlé řešení? Vsaďte na
pohotový sprej Venosil se snadnou aplikací a rychlým vstřebáváním!
Konopný sprej Venosil s chladivým efektem poskytuje okamžitou úlevu
a osvěžení těžkým, oteklým a unaveným nohám. Konopí, rutin, kostival, arni-
ka a boswellie zmírňují otoky i pocity těžkosti, chladivá máta nohy příjemně
osvěží. Jedinečná forma spreje umožňuje aplikaci bez rozmazávání a vstřebá-
vání během několika vteřin. Dopřejte svým nohám okamžité osvěžení, úlevu
a sametovější vzhled pokožky.

Oční kapky OCUTEIN SENSITIVE PLUS mají prodlou-
ženou trvanlivost – 90 dní po prvním otevření.

CHRAŇTE SVŮJ ZRAK silou borůvek
Podrážděné,unavenéacitlivéočiumípotrápit každéhoznás.Nenechte siproto
pokazit váš běžný den a pořiďte si kvalitní oční kapky s extraktem z borůvek,
kterébudouváš zrakdoslovahýčkat.

Proti svědění, slzení, řezání nebo pálení očí jsou nyní
v lékárnách k dostáníOCUTEIN SENSITIVE PLUS oční
kapky, které mírní podráždění způsobené vnějšími vli-
vy a zklidňují suché a unavené oči.V jejich složení nalez-
nete hyaluronát sodný zajišťující lubrikační a hydratační
účinek a extrakt z borůvek, který pomáhá ulevit od po-
citu unavených očí a přispívá k udržení dobrého zraku.
Díky šetrnému složení je tento zdravotnický prostředek
určen i pro velmi citlivé oči. Oční kapky je možné apliko-
vat přímo na kontaktní čočky. Před použitím si pozorně
přečtěte příbalovou informaci.

ustý výsledek ým sprejem!

Skoncujte s otoky ve vteřině s konopným sprejem Venosil. K dostání v lékárnách
a zdravých výživách také ve formě mazání.
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Zapomeňte na fádní komiksy, kde se
jenom střídají obrázky. Ke skupině
nastupujících českých komiksových
autorek a autorů Generace 2.0 patří
i Štěpánka Jislová a z její tvorby se
tají dech. Mimo komiksové a ilustra-
tivní práce se věnuje herním koncep-
tům, stripům, obálkám knih, ná-
vrhům potisků oblečení a tetování.
Často jde o témata, kterámíří hloubě-
ji pod povrch až do skrytých záhybů
lidské duše. Ve třinácti letech trpěla
silnými depresemi a kreslení pro ni
byla cesta ven a terapie.
Před několika lety zaujala autobio-

grafickým komiksem Jak jsem se za-
bila, byla u zrodu české pobočky Lay-
deez Do Comics, organizace, která
představuje veřejnosti komiksové au-
torky. V roce 2020 dostala Muriela za
nejlepší komiksovou knihu Bez vla-
sů. Nedávno vydala s výtvarníky Mar-
tinou Fischmeister a Viktorem Svobo-
dou novinku Supro: Hrdinové na
dluh. Ta nabízí nový pohled na super-
hrdiny. Výjimečné schopnosti ve
smyšleném světě Supro může mít
každý, kdo za to zaplatí.

Vkomiksu Supro je znát inspirace
Strážci odAlanaMoora,malinkou pa-
ralelu jsemnašel i v komiksech Sun-
stone, kdy dívky žijící spolumají po-
dobné role: úspěšná a „ta v pozadí“
– znáte ten příběh?
Znám, sérií jsem nijak detailně nelis-
tovala, nicméně na seznamu četby to
mám. Spadá to do jiného žánru než
Hrdinové na dluh, ale erotický ko-
miks je něco, co mě zajímá. Vidím to
jako velkou výzvu pro autory: vytvo-
řit něco smyslného, z čeho díky dob-
rému příběhu nebude hned podpul-
tovka v papírové tašce kvůli ochraně
mládeže.

Vaše hlavní hrdinkymají lesbickou
sexuální orientaci, což opět boří
tradiční role. Je to nyní v komiksech
běžný jev, nebo je to stále vnímáno
jako něco výjimečného?
Ono se možná na první pohled může
zdát, že to hned na sebe bere formu
agitky a že se to teď na diváka nebo
čtenáře valí odevšad. Ale realita je ta-
ková, že to jsou pořád spíš menší, ne-
závislé projekty, které se nebojí něko-
ho menšinového obsadit do popředí.
Firmy od nadnárodních společností,
jako je Disney, pod které spadá i fil-
mový Marvel, se sice každý měsíc
chlubí, jak přichází s prvním teplým
hrdinou, ale dávají jim akorát tolik
místa, kolik jde bez problémů vystřih-
nout pro kopii vyslanou na čínský
trh. Proto myslím, že má smysl psát
různorodé hrdiny a hrdinky co nej-
všedněji, bez oněch agitek, které nás
poučují, jak je v pořádku být jiný.
Svět Supra a životy Idy a Evelíny se ne-
točí kolem sexuální orientace. V ro-
mantické lince příběhu se může najít
každý, kdo kdy cítil, že úspěch může
mezi partnery stavět zeď.

Svět Supro, ve kterém simůžete akti-
vovat superhrdinské geny, je hezký
nápad – kde jste k němupřišla?
Jsem velký fanoušek dystopií, a když
jsem přemýšlela, jaký typ příběhu

o superhrdinech by mě bavil, hned
mě napadlo něco ve stylu Hladových
her, zejména bohatstvím zkaženého
Kapitolu. Od toho byl už jen krůček
ke světu, který se sice tváří rovnostář-
sky a v každém podporuje touhu, či
až právo být speciální, ale místo
toho, aby se o to člověk zasloužil cíle-
vědomostí, disciplínou či dobrosrdeč-
ností, jde si to koupit jako housky na
krámě. Akorát podstatně dráž!

Kdy semůžeme těšit na pokračování
příběhu?
Pokud náš příběh čtenáře dostatečně
osloví, rádi se do pokračování pustí-
me třeba hned! Nicméně původní ko-
miks trvá nakreslit skoro rok, a jeli-
kož bychom neradi, aby nám u toho
kreslíř a koloristka umřeli hladem, je
třeba jim práci zaplatit. Tím chci říct,
že výroba komiksu, do které samo-
zřejmě spadá i práce nakladatelství
Crew nebo samotný tisk, není levná
záležitost. Proto musíme teď nějakou
dobu počkat, zdali bude o pokračová-
ní zájem. Trajektorie osudů postav
mám rozvrhnuté i to, kam by se pří-
běh měl dál vyvíjet. Budu moc ráda,
když dostaneme příležitost se do
toho pustit.

Firmy
od nadnárodních

společností, jako je
Disney, pod které
spadá i filmový
Marvel, se sice každý
měsíc chlubí, jak
přichází s prvním
teplým hrdinou,
ale dávají mu akorát
tolik místa, kolik
jde bez problémů
vystřihnout pro
kopii vyslanou
na čínský trh.
ŠTĚPÁNKA JISLOVÁ, VÝTVARNICE

KUPTE
2

ZAPLA
ŤTE 1 1+1

7495
1 ks při koupi 2 ks

9901490/
-34%

Rossini
Prosecco

FrizzanteD.O.C.
0,75 l

1 l = 199,87 Kč
při koupi 1 ks 149,90

• 89,90Kč

Jogobella
150 g

více druhů
100 g = 6,60 Kč

Nabídka platí od středy 21. 6. do úterý 27. 6. 2023.

AKCE
AKCE, KAM SE PODÍVÁTE

+1
NÁLEPKA
NAVÍC
PŘIKOUPI
4KS

Nejnižší cena za posledních 30 dní.

JIS
LO

VA
.C
OM

BÝT SUPER?
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Jak konkrétně probíhá psaní scénáře
pro komiks? Představuji si to tak,
že ho celý nakreslíte, ale po svém.
Podle scénáře pak kreslí ilustrátor?
Jsem toho názoru, že rozvržení pane-
lů a jejich souslednost, tedy story-
board, je tak důležitá část vizuální
stránky komiksu, že se do toho kreslí-
ři snažím příliš nemluvit. Moje scéná-
ře mají podobu textového souboru,
kde je popsaná scéna, emoce postav
a jejich činy, prokládané dialogy.
Sem tam pro referenci přiložím fot-
ku filmového záběru, z jehož atmo-
sféry vycházím, či třeba ukázky mód-
ního stylu té které postavy. Je to o dů-
věře, ale i komunikaci mezi mnou,
kreslířem Viktorem a koloristkou
Martinou, každý přinášíme to, co
umíme nejlíp, ale bez všestranné spo-
lupráce bychom to daleko nedotáhli.

Jakou roli v tomhraje lettering,
tedy typografická pravidla, a proč
je tak důležitý?
Ideální lettering je jako CGI, tedy
tvorba speciálních efektů, ve filmu.
Pokud je dobře udělaný, ani si ho ne-
všimnete, ale když je špatný, může
vám rychle zkazit celý příběh. Proto
je důležité, aby písmo bylo přehledné
a nasázené v bublinách do kompakt-
ních odstavců. Aby se vizuálně hodilo
ke stylu kresby a dodržovalo základ-
ní typografická pravidla, například
aby na konci řádku nezůstávaly osa-
mocené předložky.

Ve své tvorbě jste se vminulosti zabý-
vala tím, že jste pomáhala propojit
světy výtvarna s duševními porucha-
mi a tím je destigmatizovat. Chystáte
něco dalšího v tomto ohledu?
Zrovna jednu takovou komiksovou
knížku dodělávám. Pod názvem Srd-
covka vyjde v září v nakladatelství Pa-
seka a zaobírá se vším možným, od
devadesátkového vyrůstaní na sídliš-
ti přes genderové role až po psycholo-
gické teorie o tom, proč nás to táhne
k určitým typům partnerů. Je to tra-
gicko-komediální kniha o milost-

ných eskapádách, moderním randě-
ní, ale i o osamělosti a také sexuál-
ním násilí.

Říkáte, že kreslení je lék na deprese.
Doporučila byste tomladým lidem,
kteří jimi trpí? Jak začít?
Raději bych jim navrhla, ať najdou ja-
koukoli činnost, která v jejich životě
může plnit obdobnou funkci. Ať už je
to kreativní vyžití, nebo třeba sport.
Jde o to, abyměli smysluplný způsob,
jak trávit čas, jak lépe poznat sami
sebe. Něco, v čem se lze zlepšovat
a růst, ale bez stresu z hodnocení
a konkurence. Pro mě má kresba při-
daný rozměr toho, že jsem se skrz ni
naučila vyjadřovat svoje myšlenkové
postupy, strasti i radosti. Komiks mi
pomohl tyto věci komunikovat s oko-
lím, odstranil stud, který jsem si se
sdílením spojovala, a to postavilo
most mezi mě a lidi, kteří prošli po-
dobnou zkušeností.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

MULTIPACK
OD KS22

7990
-43%

1 ks

1099015990/
-31%

39907190/
-45%

799010990/
-27%

Božkov
Vodka

0,5 l
1 l = 219,80 Kč
• 109,90Kč

Lenor
Aviváž

od 37 dávek
více druhů

1 dávka = od 1,63 Kč
při koupi 1 ks 139,90

Austria
Mozartkugeln

148 g
100 g = 26,96 Kč
• 39,90Kč

Nestlé
Dětské
cereálie

375 g
vybrané druhy
100 g = 21,31 Kč
• 79,90Kč

Nabídka platí od středy 21. 6. do úterý 27. 6. 2023.

+1
NÁLEPKA
NAVÍC

+1
NÁLEPKA
NAVÍC

Nejnižší cena za posledních 30 dní.

+1
NÁLEPKA
NAVÍC

Knihu vydalo komiksové nakladatelství
Crew. Má 160 stran. CREW

Za novinkou Supro stojí vedle Štěpánky Jislové kreslíři Viktor Svoboda (Rychlé šípy
a jejich úžasná nová dobrodružství) a Martina Fischmeister (La Loba). CREW

ZAPLAŤTE SI!
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Členové experimen-
tální archeologické
expedice chtějí
přispět k poznání
o šíření raných
zemědělských kultur
ve Středomoří.

„Pokusíme se přeplout Egej-
ské moře z východu na
západ,“ řekl ještě předtím,
než spolu se svými kolegy vy-
razil z Hradce Králové do Řec-
ka, archeolog a organizátor
expedice Radomír Tichý.
Výprava českých archeolo-

gů by měla přispět k poznání
o šíření raných zeměděl-
ských kultur ve Středomoří.
Navazuje na námořní výpra-
vy hradeckých archeologů ve
vydlabaných člunech z let
1995, 1998 a 2019, z nichž
dvě byly v Egejskémmoři. Té-
měř tři tuny vážící člun je

z jednoho kusu kmene. Má
délku 11,5metru, široký je až
120 centimetrů. Členové ex-
pedice jej v Česku vyzkoušeli
v rámci vodáckého dne na
rybníku Biřička na okraji
Hradce Králové. „Stabilita člu-
nu nás překvapila. Všechny
udivilo, jak rychle se člun
z plavebního okruhu vrátil,

když v něm pádlovali jen lai-
kové,“ řekl Tichý. Členové vý-
pravy, která má celkem
25 lidí, do Řecka odcestovali
v pátek 16. června letecky, je-
jich čluny do Řecka odvezly
kamiony.
Trasa Monoxylonu IV by

měla být dlouhá kolem
530 kilometrů. Bude mít

17 úseků mezi ostrovy. Češi
vyrazili z řeckého ostrova Sa-
mos u pobřeží Turecka, míří
přes ostrov Mélos s význam-
ným zdrojem obsidiánu
a dále do Řecka na poloostrov
Peloponés do Argolického zá-
livu s významnou archeolo-
gickou lokalitou, jeskyní
Franchthi z období neolitu.

Mezi ostrovy bude vzdále-
nost až 50 kilometrů. Při rych-
losti pět kilometrů za hodinu
to bude znamenat až deset
hodin pádlování.
Archeologové si chtějí pře-

devším ověřit, za jakých pod-
mínek lze Egejské moře pře-
konat. Při plavbě budou také
zkoušet přepravu nákladu,
který v minulosti mohla tvo-
řit i zvířata. Náklad budou si-
mulovat pytle se štěrkem.
Předlohou expedičního plavi-
dla bylo 8000 let staré neoli-
tické plavidlo s plochým
dnem, objevené v roce 1994
v jezeře Bracciano u Říma.
Člun archeologové vyrobili

z kmene vyvráceného dubu,
který zhruba 300 let rostl v le-
sích v oboře Mochov
u Opočna na Rychnovsku. Na
otesání kmene a výrobě člu-
nu členové expedice pracova-
li loni od dubna do září. Zhru-
ba ze třetiny jej opracovali
replikami neolitických ka-
menných nástrojů. ČTK

Experimentální archeologové z Archeoparku Všestary na Královéhradecku vyrazili po Egejskémmoři.
Plavidlo vydlabané z jednoho kusu kmene vyplulo z ostrova Samos u pobřeží Turecka. RADOMÍR TICHÝ

Čeští archeologové vyrazili na
plavbu ve vydlabaném člunu

inzerce



09 www.metro.cz

Moje dm-app
dm.cz

Teplota stoupá,
ceny v dm klesají

Na dm dlouhodobé ceny
se mohu spolehnout

Saugstark&Sicher
3vrstvé
kuchyňské role
280 útržků

3490
0,12 Kč za 1 útržek

DLOUHODOBÁCENA

od 15.06.2023 34,90Kč
02.03.2023 39,90Kč

Kč

Jar
prostředek
na nádobí
s vůní citronu
900 ml

7490
8,32 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 08.03.2023 74,90Kč
08.02.2023 84,90Kč
01.09.2022 89,90Kč

Kč

inzerce

Zastupitelé druhé pražské
městské části si na svém pon-
dělním zasedání zvolili nové-
ho starostu. Alexandru Udže-
nija, která na svůj post rezig-
novala, vysřídá v čele Prahy 2
dosavadní místostarosta Jan
Korseska. Nejde o žádnou vel-
kou kontroverzi. S Udženijou
Korseska dlouhodobě v radě
zasedal a spolupracoval. Ve
své gesci měl dlouhá léta na
starosti oblast financí a tuto
bude řídit i nadále.
„Chci pokračovat v práci,

kterou zde před 25 lety zapo-
čal legendární starosta Mi-
chal Basch, ostatně právě on
se stal mým politickým vzo-
rem. Byl to vzdělaný, vstřícný
a optimistický komunální po-
litik, kterého jsem si velice
vážil. V politice jsem se proto
i já vždy snažil o otevřený dia-
log se všemi. Rád bych byl
právě tím starostou, za kte-
rým budou lidé na radnici do-
cházet s důvěrou,“ říká nově
zvolený starosta Korseska. De-
níku Metro poskytl rozhovor
po svém zvolení jako první-
mumédiu.

Comáme ve vedení dvojky
očekávat? Budete pokračo-
vat v nastavenémkurzu?
Posledních deset let byly ve
vedení Prahy 2 dvě politicky
významné a výrazné ženy.
Jana Černochová a poté Ale-
xandra Udženija přinesly do
komunální politiky svůj oso-
bitý styl a získaly si velký re-
spekt u občanů i u mne. Já
jsem usedl v řadách zastupi-
telstva Prahy 2 již v roce
2000, mám trochu jinou poli-
tickou školu. Mým velkým
vzorem byl starosta Michal
Basch. Jednou, až budou oby-
vatelé vzpomínat na dobu
mého starostování, bych byl
rád, aby ji vnímali stejně pozi-

tivně jako právě dobu staros-
ty Michala Basche.

Byl jste zvolen hlasy nejen
koaličních, ale i některými
opozičními zastupiteli. Jak
proto svůjmandát vnímáte?
Vždy jsem ctil názor všech
a nebál se otevřeného dialo-
gu. Předpokládám, že právě
to kolegové v zastupitelstvu
oceňují. Máme před sebou
spoustu témat k diskuzi, ale

já z jednání nikoho vylučovat
nebudu. Nikdy jsem to ani ne-
dělal, naopak, v mé kanceláři
budou vítáni všichni bez roz-
dílu. Můžeme mít odlišný ná-
zor, ale ve finále je důležité
umět se dohodnout. Komu-
nální politika má být i o mož-
ných kompromisech.

To je tedy váš přístup?
Zodpovědnost za řízení měst-
ské části s tak vysokým kredi-

tem, jakou je Praha 2, ovšem
přebírám se zdravým sebevě-
domím. Jako místostarosta
jsem měl na starosti finance
a investice a skrze městskou
kasu prochází veškeré projek-
ty a plány. Někdy musí mít
proto člověk ostré lokty. Mně
se ale povedlo finance dvojky
chránit a rozvíjet, a díky tomu
tak můžeme i v nejistých do-
bách nadále investovat a naši
krásnou dvojku rozvíjet.

Jaké projektymáte v nejbliž-
ší době v plánu?
V průběhu léta pravidelně
kontroluji výstavbu nového
pavilonu Základní školy u sva-
tého Štěpána. Druhá městská
část má jedny z nejlepších zá-
kladních škol v Praze a od
září se budeme moci pyšnit
také zcela novým pavilonem
pro první třídy. Školství urči-
tě i nadále zůstane jednou
z našich priorit. Děti jsou
naše budoucnost a na jejich
kvalitním vzdělání by nám
mělo záležet. Proto budeme
i nadále investovat do zlepšo-
vání prostředí škol a hřišť.

Kolikmáte z rozpočtu vyčlě-
něno peněz na zeleň?
Naši obyvatelé si cení vysoké-
ho životního standardu dvoj-
ky a k tomu patří také bezpeč-
nost, čistota a životní prostře-
dí. Kdo navštívil zahraniční
velkoměsta, těžko hledal
v centru města tolik zeleně,
jakou oplývá právě Praha 2.
Na krásu našich parků a veřej-
ných prostranství bylo napří-
klad v letošním roce vyčleně-
no 85,6 milionu korun.

A co parkUHradeb? I deník
Metro informoval před pár
dny o tom, že právě zadáváte
projekt na revitalizaci.
Vzniknout by zde v budouc-
nu měla sportovně-relaxační
zóna s místem pro táborák,
komunitní zahradou či obno-
vené venkovní sportoviště.
Otázkou je také budova histo-
rické Kuželny, ta se stala cen-
trem vášnivých diskuzí. Osob-
ně budu rád, když toto místo
bude do budoucna sloužit co
nejširší skupině obyvatel,
a proto je zapotřebí využít
sousedský charakter místa
spjatého s historií a jedineč-
nou lokalitou. FILIP JAROŠEVSKÝ

Jan Korseska a Alexandra Udženija. Nový starosta absolvoval Střední
průmyslovou školu strojní a studoval také management. 2x PRAHA 2

Jan Korseska působí v komi-
sích rady Prahy 2 od roku
1998. V roce 2000 se stal za-
stupitelem, kterým byl do
roku 2006. Od roku 2009 je
členemODS a v roce 2014
se vrátil znovu do zastupitel-
stva městské části.

• Tentýž rok zasedl Korse-
ska i v radě. Předsedá
zastupitelskému klubu
Společně pro Prahu 2 tvo-
řenému stranami ODS
a TOP 09, je předsedou
místního sdružení, čle-
nem oblastní rady ODS
a rady ODS Praha. JAR Na jarním festivalu trenažérového veslování v rámci projektu Česko

vesluje si dvaašedesátiletý Korseska zasportoval také.

NOVÝ STAROSTA

„Mám trochu jinou politickou
školu než kolegyně Udženija“
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Výstava Padesátá
léta bude k vidění
do konce května
příštího roku.

Jedno z nejtemnějších obdo-
bí našich dějin. Tak se dají
označit 50. léta 20. století. Ob-
dobí politických procesů, jus-
tičních vražd, bezpráví a likvi-
dace demokratických princi-
pů správy státu je tématem
nové výstavy Národního mu-
zea. Ta začíná dnes a potrvá
do konce května příštího
roku.
Výstava Padesátá léta před-

staví návštěvníkům, období,
kdy totalitní režim zasáhl do
všech oblastí společenské
struktury Československa,
včetně ekonomiky, kultury,
politiky či zahraničního ukot-
vení země. V muzeu je pre-
zentován širší kontext 50. let,
kdy se ústředním bodem stá-

vá smrt dvou komunistic-
kých vůdců Josifa Vissariono-
viče Stalina a Klementa Got-
twalda. „Padesátá léta jdou
cestoumnoha kontrastů utvá-
řejících ucelený obraz doby
prostřednictvím stěžejních
událostí, jako jsou válečné do-
zvuky, měnová reforma, osu-

dy elit – proces s Miladou
Horákovou a Josefem Toufa-
rem, propagandistický filmo-
vý průmysl, dobový tisk s té-
maty korejské války, kolekti-
vizace venkova či třetí odboj,
ale také olympijské úspěchy
Emila Zátopka či exilové a sa-
mizdatové materiály,“ upřes-

ňují organizátoři výstavy. Vý-
stava se věnuje i proměně sa-
mostatného Československa
ve vazala Sovětského svazu.
Expozice představuje před-

měty ze sbírek Muzea dělnic-
kého hnutí doplněné audiovi-
zuálními prvky. Zájemci si
mohou prohlédnout napří-
klad druhý v Českosloven-
sku vyráběný televizor Tesla
4002A, hokejové rukavice
Vladimíra Zábrodského, uni-
formu Sboru národní bezpeč-
nosti z 50. let, poukázku z tá-
bora nucených prací, bankov-
ky nevydané v důsledku mě-
nové reformy či šaty česko-
slovenské krasobruslařky Áji
Vrzáňové z období před emi-
grací. Zajímavostí je i unikát-
ní medaile věnovaná minis-
terstvem financí a státnímin-
covnou Stalinovi k jeho se-
dmdesátinám. Medaile byly
vyrobeny jen dvě. Jednu obdr-
žel Stalin a druhou má ve
svých sbírkách Národní mu-
zeum. MET

Vasilův Rubáš
na Žižkově
Chytlavá melodie, nápa-
dité a vtipné texty plné
originálních spojení. To
je Vasilův Rubáš. Folk-re-
ggae-punkové duo zaví-
tá zítra do hospody
U Vystřelenýho oka na
pražském Žižkově. Kon-
cert začíná od 20 hodin.
Kapela začala vystupo-
vat na v roce 2003
a v současnosti patří ke
stálicím alternativních
hudebních festivalů.

Lítačka na
počkání
Až na sedmi vybraných
prodejních místech do-
pravního podniku si ces-
tující nově mohou na po-
čkání nechat vystavit
kartu Lítačka či získat
novou v případě její ztrá-
ty. Doposud si ji mohli
nechat expresně vyrobit
pouze ve Škodově paláci
v zákaznickém centru
PID Lítačky. MET

Josif Vissarionovič Stalin byl v letech 1922–1952 generálním
tajemníkem Komunistické strany Sovětského svazu. NÁRODNÍ MUZEUM

inzerce

Prohlédněte si medaili
pro Stalina i starou Teslu

KRÁTCE



11 www.metro.cz

Přijela Sabi
Do Zoo Praha přicestova-
la nová samice hrabáče
kapského. Téměř šestile-
tá Sabi utvoří chovný
pár s čtrnáctiletým sam-
cem Dracem. Pokud
chtějí mít návštěvníci
jistotu, že nový pár hra-
báčů uvidí, mohou je po-
zorovat při jejich pravi-
delném krmení od 10.30
v Africkém domě, kdy si
pochutnávají na larvách
potemníka moučného.
Chov hrabáčů kapských
má v zoo dlouhou histo-
rii. První dvojice, samice
Bojsa a Nebojsa, přišla
do zoo už v roce 1979.
První odchov se zde
zdařil v roce 1989. MET

Zaplavalo si už
200 tisíc lidí
Venkovní bazénový
komplex u hotelu Ther-
mal v Karlových Varech
navštívilo za rok od jeho
rekonstrukce téměř
200 tisíc lidí. Je to zhru-
ba dvojnásobek toho,
kolik lidí sem za rok za-
vítalo před jeho uzavře-
ním. Bazén se saunovým
centrem, restaurací
a barem se otevřel zno-
vu loni v červnu. Pro dal-
ší rok plánuje provozo-
vatel komplexu růst
návštěvnosti o třicet
procent. ČTK

Moje dm-app
dm.cz

Na dm dlouhodobé ceny
se mohu spolehnout

Jessa
vlhčené
intimní ubrousky
20 ks

3490
1,75 Kč za 1 ks

DLOUHODOBÁCENA

od 15.06.2023 34,90Kč
10.10.2022 39,90Kč

Kč

Rexona
Sexy Bouquet
antiperspirant sprej
150 ml

6990
46,60 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 05.06.2023 69,90Kč

Kč

Teplota stoupá,
ceny v dm klesají

Už je v Praze
První vodíkový autobus
Škoda H’City dorazil do
Prahy. Nasazení do zkušeb-
ního provozu s cestujícími
na lince 170 se předpoklá-
dá v červenci. Autobus je
nízkopodlažní, lokálně
bezemisní a měří 12 met-
rů. Vozidlo je vybaveno
PEM palivovými články,
ve kterých je reakcí vodí-
ku s kyslíkem ze vzduchu
vyráběna elektrická ener-
gie pro trakční pohon.
Do vzduchu se při reakci
uvolňuje vodní pára. MET

V záplavové oblasti
má prim hrát zeleň.
Plocha u Vltavy, která dlouho
ležela ladem, se promění
v nový park. V prostoru mezi
pražským holešovickým pří-
stavem a mostem Barikádní-
ků vznikne místo pro rekrea-
ci, sport či komunitní a sou-
sedské aktivity.
Do přípravy projektu byli

od počátku zapojeni obyvate-
lé Prahy 7. Občané rozhodli
například o názvu parku. Ten
se bude jmenovat U Vody.
Podněty z veřejných projed-

nání městská část promítla
i do zadání urbanisticko-kraji-
nářské soutěže. V ní zvítězil
návrh ateliéru YYYY.
„Na základě podnětů od ob-

čanů jsme se v projektu zamě-
řili na obnovené i zcela nové
vstupy do vody i vodní prvky
přímo v parku, zájem byl
také o prostory pro soused-
ské setkávání, jako je komu-
nitní zahrada či společné
ohniště. Zachovány budou
rovněž stopy minulosti v po-
době industriálních prvků,
jako jsou v prostoru ponecha-
né koleje,“ uvedla místosta-
rostka Prahy 7 Lenka Burgero-

vá, kterámána starosti územ-
ní rozvoj a participaci.
„Místo parku je specifické,

jelikož se jedná o aktivní
zónu záplavového území
a není zde možné umísťovat
žádné stavby trvalého charak-
teru. Proto jsou naplánovány
především krajinářské úpra-
vy. Počítá se se zachováním
vegetace, kterou doplní vý-
sadba připomínající ovocné
sady. Dominantou prostoru
bude otevřená travnatá plo-
cha pro pikniky či sportovní
vyžití,“ doplnil Jiří Knitl, rad-
ní Prahy 7 pro veřejný pro-
stor a životní prostředí. MET

Praha 2 vyhlásila soutěž na
umělecké dílo, které plánuje
umístit v parku Na Karlově
u Nuselského mostu. Záměr
je součástí plánu celkové ob-
novy parkumezi ulicí Horská
a Novoměstskými hradbami
na Karlově.
„Parčík, kde bude instalová-

no dílo, nabízí krásný výhled
na Nuselské údolí a Vyše-
hrad, což dodává tomutomís-
tu zvláštní kouzlo. Nicméně,
nezanedbatelným faktorem
tohoto prostoru je Nuselský
most, který zdemá svůj výraz-
ný vliv. Proto je důležité, aby
navrhované umělecké dílo za-
padalo do tohoto prostředí,“
uvedl místostarosta Prahy 2
Jan Recman.
Soutěž bude jednokolová

a zájemci se do ní mohou
hlásit do pátku 15. září.
Návrhy bude hodnotit porota
složená ze zástupců městské
části a nezávislých odborní-
ků. Zasednou v ní například
umělci Vladimír Brož, jenž je
známý jako Vladimir 518,
Josef Bolf nebo architekt Petr
Janda. ČTK

Dokončení parku je plánováno na první pololetí roku 2024. YYYY
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V metropoli bude nový park

U Nuselského
mostu vznikne
umělecké dílo
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Oldřich Valta se v roce 2017
po deseti letech práce v kor-
porátním světě, bankovnic-
tví, životě v USA a Velké Britá-
nii vrátil zpět do Prahy, aby si
splnil sen – mít vlastní kavár-
nu. Ten měl v hlavě už od
mládí. Ve svém bydlišti
v pražských Holešovicích po-
tkal v malé kavárně Egora,
otce myšlenky The Miners,
a vzniklo tak přátelství a pod-
nikatelské pouto.
V dubnu 2020 uprostřed ko-

ronavirové krize, během nej-
větší nejistoty za posledních
10 let, se odvážil udělat pro
mnohé nepochopitelný krok
a nadobro se rozloučil s kor-
porátním životem a prací
v nadnárodní firmě a naplno
se věnuje jenom kávě.

Co vás přivedlo ke kávě?
První vzpomínky na ni mám,
když mi bylo osm let a naše
velká rodina tetiček, strýců,
bratranců, babiček, dohroma-
dy asi 15 lidí, sedí po obědě
okolo stolu a popíjí kávu a švi-
toří. Nešlo tedy o samotnou
kávu či její chuť, ale o to, že
káva spojuje. A stejně jsem to
vnímal i později, kdy jsem na

Vysoké škole ekonomické
chodil každý den do kavárny
U Nata, kde jsem poznával
profesory, studenty a navazo-
val přátelství. Už tehdá jsem
snil o tom, že chcimít jednou
kavárnu se silnou komunitou
lidí.

Přesto jste na to šel oblou-
kem, přes korporát, konkrét-
ně bankovnictví.Mají tyto
dva světy něco společného?
Minimálně mají společné to,
že v korporátu pijou lidé
kávu. A pak také to, že v kaž-
dém případě člověk dělá po-
řád byznys, takže stejné prin-

cipy platí i ve světě kávy. Pro
mě osobně ten přesun byl po-
měrně postupný, kdy jsem
první rok provozu našich ka-
váren zároveň pořád praco-
val v bankovnictví. Každo-
pádně s covidem jsem v kor-
porátu téměř ze dne na den
skončil a naskočil naplno do
The Miners.

Jak a kde si kávu nejvíc
vychutnáte vy?
Poslední dobou si nejvíc uží-
vám kávu na cestách na mís-
tech, kde káva standardně
není dostupná. Vezmu si s se-
bou naše dripy, což je namle-
tá výběrová káva v hedváb-
ném sáčku, který stačí zalít
horkou vodou. Naposledy
jsem si vychutnával šálek
kávy na plachetnici v Chor-
vatsku.

Jací jsou vlastně Češi konzu-
menti tohoto nápoje?
Tak rozhodně roste poptávka
právě po výběrové kávě. Tak-
též roste poptávka po rostlin-
ných alternativách ke krav-
skémumléku.

Akterá země je velmocí?
V produkci Brazílie. Ve prů-
měrné spotřebě na obyvatele
je to Finsko.

Podle čeho vybíráte zrna do
svých poboček?
Kávová zrna pečlivě vybírá-
me od specializovaných im-
portérů výběrové kávy do Ev-
ropy, kteří námneustále posí-
lají nové vzorky kávy na
ochutnávku, takže lze to dě-
lat i vzdáleně. Nicméně často
se stává, že když vybereme
kávu, co se nám líbí, tak zjistí-
me, že už ji někdo vykoupil
před námi. Takže často jezdí-
me k importérům na několi-
kadenní intenzivní ochutnáv-
ky u nich ve skladu a rovnou
objednáváme. Myslím ale, že
již nadchází čas, kdy vyrazí-
me přímo za farmáři.

Kaváren jemnoho, jak
v tomto prostředí uspět?
První jsme otevřeli v roce
2019 a nyní jich máme v Pra-
ze sedm. A i když se podniky
točí okolo kávy, tak je to pře-
devším o budování komunity
lidí s aktivním lifestylem.
Takže jsme již od začátku
kladli velký důraz na bran-
ding. Strávili jsme přípravou
rok a půl, než jsme otevřeli
první pobočku na Jiřího z Po-
děbrad.

Nyní už nepodnikáte jenom
unás, ale i ve Španělsku. Jak
se dá z Česka projít na zahra-
niční trh?
Ano, máme pobočku v Barce-
loně a plánujeme Madrid
a ostatní velkáměsta. Asi nej-
důležitější je mít lokálního

člověka s kontakty a znalostí
trhu, bez kterého to asi ani
nejde. A pak je potřeba velká
dávka trpělivosti. Ve Španěl-
sku nikam nikdo nikdy ne-
spěchá.

Proč právě Španělsko?
Je to obrovská země s více
než 50 miliony obyvatel a je
teprve na začátku cesty obje-
vování výběrové kávy. Poptáv-
ka významně převyšuje na-
bídku, tak jsme si říkali, že tu
díru na trhu zaplníme. Plá-
nujeme ve Španělsku 50 až
70 poboček.

Co vás na té „španělské ces-
tě“ nejvíc překvapilo,mile či
nemile, alemožná i otrávilo,
že jste to chtěl vzdát, nebo
nakoplo nečekaně?
To, že tam vše strašně dlouho
trvá zařídit, už jsem zmiňo-
val. Ale nejvíc mě asi zklama-
lo to, když nám úřad sdělil,
že nám vydá povolení otevřít
kavárnu, a nakonec nám to
povolení nevydal. Prý kvůli
netransparentnosti podmí-
nek, které se bohužel neustá-
le v čase mění. Každopádně
jsme projekt předělali na al-
ternativu B amám tam tak pe-
kárnu, která kromě jiného
prodává i kávu, se kterou
úřad už problém neměl. Stá-
lo nás to však zpoždění šest
měsíců a náklady navíc. Kaž-
dopádně jsme se z toho pona-
učili.

Jakémáte ambice a plány do
budoucna?
Už teď jsme v Česku největší
sítí kaváren s výběrovou ká-
vou. Tento rok jsme nastarto-
vali systém partnerským ka-
váren, o který je velký zájem.
Takže do dvou let chceme být
největší v Evropě a v roce
2028 největší na světě, kdy
chceme dosáhnout magické-
ho milníku 1000 poboček po
celém světě.

Často se setkávám s takovým
českýmkávovýmnešvarem,
že dáváme na cappuccino
skořici. Je to opravdu speciali-
ta Čechů, za kterou by Italové
„trestali“?
Popravdě, slyším to poprvé,
že je to specialita Čechů. Se-
tkal jsem se s tím spíš v USA.
My třeba skořici ve standard-
ní nabídce nemáme. Italo-
vé jsou, pravda, trochu přecit-
livělí ohledně konzumace
kávy. Například se pohoršu-
jí, když si dáte cappuccino od-
poledne, ať již se skořicí,
nebo bez. V Itálii se pije
cappuccino jenom ráno či do-
poledne. Každopádně pokud
to někomu se skořicí chutná,
tak nevidím důvod, proč by si
ji do cappuccina nemohl
dát, ať už si Italové myslí co-
koliv. IVETA BENÁKOVÁ

Oldřich Valta ARCHIV

„Kavárna byl dětský sen“

inzerce
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Vymanit se z koloto-
če pracovních
povinností není
zrovna jednoduché.

Podstatná část Čechů i Slová-
ků žijících ve městech pracu-
je pravidelně přesčas. Ve všed-
ní dny je zaneprázdněna do-
konce natolik, že je pro ně
prakticky nemožné najít si
chvilku pro sebe. Většině lidí
by přitom stačilo, kdyby čistě
podle svého přání mohli strá-
vit jen hodinu až dvě denně.
Ukázal to průzkum společ-
nosti Coca-Cola pro značku
Kinley, která prostřednic-
tvím své aktuální kampaně
a motta Je čas myslet na sebe
vybízí zákazníky k tomu, aby
si občas dovolili jednoduše
vypnout.
Běžný pracovní den končí

pro většinuměstských obyva-
tel Česka a Slovenska nejpoz-
ději okolo 17. hodiny. Chvil-
ku pro sebe si ve všední dny
dokáže přesto pravidelně
dopřát jen 31 procent Čechů
a 24 procent Slováků. Často
jsou na vině přesčasy, se kte-

rými se pravidelně potýká
více než polovina populace
v produktivním věku. Volný
čas všakmizí také při dojíždě-
ní do místa bydliště, náku-
pech, domácích pracích, péči
o děti či při venčení zvířat.
Na pobyt v přírodě, setká-

vání s přáteli, sport, čtení či
aktivity s rodinou, u kterých
se lidé po práci odreagují nej-
lépe, tak v řadě případů ve
všední dny už nezbývá pro-
stor. Průzkum společnosti
Coca-Cola pro značku Kinley
ukázal, že bezmála 30 pro-

cent Čechů, a dokonce 40 pro-
cent Slováků, má volný čas
pro sebe nanejvýš jedenkrát
týdně nebo vůbec. Většině
lidí by přitom úplně stačilo
strávit čistě podle svého přá-
ní jen hodinu až dvě denně,
pětina populace se spokojí do-
konce pouze s půlhodinou.
„Rovnováha mezi prací,

časem pro sebe a časem pro
partnerství a přátele je důleži-
tější, než si umíme předsta-
vit. Při dlouhodobé nerovno-
váze se mohou objevovat po-
ruchy nálady, potíže se spán-

kem, úzkosti až panické ata-
ky, v krajním případě může
dojít k vyhoření v pracovním
i osobním životě, které zasáh-
ne nejen dotyčného, ale
i jeho okolí. Je to fáze, ze kte-
ré se velmi obtížně vrací zpát-
ky,“ komentuje výsledky prů-
zkumu psycholožka Martina
Viewegová.
S množstvím svého volné-

ho času ve všedních dnech je
bez výhrad spokojena jen
čtvrtina Čechů a Slováků. Na
opačném pólu žebříčku –
tedy ve skupině lidí, kteří se

trápí tím, že jim čas vůbec ne-
zbývá – je zhruba každý osmý
člověk. Když už si lidé chvil-
ku pro sebe v týdnu skutečně
udělají, tráví podle průzku-
mu nejraději volný čas v po-
hodlí svého domova, následu-
je prostředí příjemných re-
staurací, barů či kaváren
a venkovní plochy, jako jsou
například parky.
„Prostřednictvím aktuální

kampaně k relaunchu portfo-
lia Kinley Tonic se snažíme
vyzvat všechny Čechy a Slová-
ky, aby si každý den našli
chvilku pro sebe. Je osvěžují-
cí po práci vypnout, zajít si
s přáteli do baru nebo restau-
race a vychutnat si dobré jíd-
lo a pití,“ říká Zuzana Staňko-
vá, manažerka značky Kinley
ve společnosti Coca-Cola pro
Česko, Slovensko a Maďar-
sko.
Mezi preferovanými aktivi-

tami pak vede pobyt v příro-
dě, čas strávený s partnerem
či rodinou, sledování filmů
a seriálů nebo setkávání s přá-
teli. Jen málo lidí si naopak
chvilku pro sebe spojuje s na-
kupováním, uměleckou čin-
ností či návštěvou kosmetic-
kého salonu.

Sunshine
Je to 13 let, co na sebe zpě-
vačka Debbi upozornila hi-
tem Touch The Sun. Píseň,
jež následně získala cenu
Anděl v kategorii nejlepší
skladba roku, okupovala
nadlouho český éter. Deb-
bi se aktuálně hlásí s další
letní písní, příznačně na-
zvanou Sunshine, za kte-
rou stojí stejná autorská
a producentská dvojice,
jako tomu bylo u Touch
The Sun, Peter Grausa
a Marián Kachút.

Udělejte si chvilku pro sebe a vyzkoušejte nové příchutě Kinley. COCA-COLA

Češi i Slováci by uvítali více času
pro sebe, přesčasy má každý druhý

Na pár kliknutí změnit běžná
PDF na interaktivní letáky či
katalogy, které umožňují jed-
noduchou správu, rychlé na-
čtení, prokliky přímo do
e-shopu i pokročilé analytic-
ké nástroje.
Na to se zaměřuje český

projekt ecPaper, který právě
změnil majitele – koupila ho
firma Opportunus, která pra-
cuje s on-line letáky už přes
deset let. „S přesunem byzny-
su do on-line prostředí vidí-

me v tomto nástroji poten-
ciál. Díky našim zkušenos-
tem z oboru známe potřeby
obchodníků, a proto jsme
přidali nové funkce, z nichž
některé jsou unikátní,“ říká
k akvizici šéf společnosti To-
máš Varoščák.
Vytvořené katalogy jsou na-

víc propojitelné i s Google
Analytics, díky čemuž nabízí
porozumění zákaznickému
chování. Chystají se navíc dal-
ší zlepšováky.

Billy F. Gibbons
zahraje s kapelou
Americký zpěvák a kytaris-
ta ZZ Top Billy F. Gibbons
ukáže v pondělí v praž-
ském O2 universu nejen
svůj typický dlouhý vous,
ale především to, proč je
řazen k nejlepším
blues-rockovým kytaris-
tům historie. Vůbec po-

prvé v Česku tento držitel
ceny Blues Music Awards
vystoupí se sólovou kape-
lou The BFGs, kterou vedle
něj tvoří bubeník John
Douglas (Aerosmith) a levo-
ruký kytarista Austin
Hanks, který s Gibbonsem
již dříve spolupracoval
a který se v triu stará o ryt-
mus. Jako předkapela za-
hraje Flamengo Reunion
Session.
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Některé dny už je trochu tepleji, někdy i dost horko. Ochlazu-
je nás bazén, rybník, moře, studená sprcha, klimatizace, stín
lesa. Z gastronomického hlediska to ale vůbec neznamená, že
byste si měli najednou všechno nehorázně ledovat! Nenamí-
tám nic proti tradičním pokrmům z jižních zemí – studené
okurkové polévky s jogurtem, saláty s limetkami, které nám
otevírají póry, studené kuřecí plátky v bylinkách, lehké syro-
vé ryby ceviche marinované v citronové šťávě. To ano, ale ná-
poje přecpané kostkami ledu, byť jsou to vynikající koktejly

nebo i nealko – tak ty jsou v hor-
ku samozřejmé na první doušek
ohromně osvěžující, ale součas-
ně pro naše rozehřáté tělo dost
zatěžující. Třeba pivo, když není
pořádně studené, tak správné-
mu pivaři nechutná! Ale pozor
na sedmý schod! Když je totiž
pivo přechlazené, není to dobře
pro náš žaludek a navíc, pokud
je podáváno v teplotě pod tři

stupně Celsia, tak si ani moc neužijeme jeho chuť.
Limonádě s ledem dejte šanci, aby se trochu ustálila na okolní
teplotě, a nelijte ji do sebe ledovou. Ve whisky či martini se
led pomalu rozpouští a uvolňuje úžasná aromata, ale moc
ledu je vždy špatně pro naše chuťové pohárky i pro tělo v ja-
kémkoli nápoji. Náš žaludek totiž musí pracovat na plné ob-
rátky, aby dostal tu ledovou smršť do nějaké přijatelné teplo-
ty, které mu pak dovolí pustit tekutinu dál do našeho těla!
Sice se trochu osvěžíme, ale současně
tělo spotřebuje spoustu energie.
A tak – všeho s mírou.

Pozor
na sedmý

schod! Když je
pivo přechlazené,
není to dobře
pro náš žaludek.

SOR NB 12 je model městského nízkopodlažního autobusu, který
je v současnosti pro pražskou MHD typický. Takzvaná sorka je zase
slangový výraz pro omluvu. Vznikl z anglického „sorry“. Příklad:
„Kamaráde, sorka, nestíhal jsem.“ Co se stane, když tyto dvě nesou-
visející věci spojíme? To nám výše předvádí čtenář Šimon Franc.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!

LUŠTĚNKA

LUŠTĚNKA:SUPERMARKETY
ŘEŠENÍSUDOKU:

1. vystoupání
2. synova dcera
3. vyčistit praním
4. vše
5. plavci na vorech
6. vystřídání

7. oddavky (řidč.)
8. způsobený virem
9. vykřiknutí (j. č.)
10. vlétnout
11. pražská řeka
12. nasypat dovnitř

@mojemetroLed

PAVEL MAURER
MILOVNÍK JÍDLA
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„Tetování miluji.
Dceři říkáme
Omalovánka.“

RADIM SMITH
Facebook

POČASÍ

SUDOKU

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

DNES ZÍTRA PÁTEK SOBOTA
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20.10 Dobrodružství
kriminalistiky (8/26)
Tým. Krimiseriál (ČR/N/Fr.,
1989). Hrají: J. Ornest, D. Kolá-
řová, J. Adamíra, P. Svoboda

21.05 Vraždy v kruhu (8)
Vražda s odpuštěním.
Krimiseriál (ČR, 2015)

22.19 Výsledky losování
Šťastných 10

22.20 Jak si nepodělat život
Beze stopy. Seriál (ČR, 2019)

23.35 Muži v offsidu
Komedie (ČR, 1931). Hrají:
H. Haas, J. Plachta, E. Fiala

20.00 Modrá krev
Czerninové. Dokumentární
cyklus o české šlechtě (2017)

21.00 Mistři
starých řemesel (6/8)
Zlato a stříbro

21.30 Naděje až do konce
Časosběrný dokument je strhu-
jícím příběhem plným humoru,
lásky a odvahy užívat si života

23.00 SlečnaMarplová VI
Greenshawova Kratochvíle.
Krimiseriál (VB, 2013)

00.30 Vražedné šifry II
Neproclený tovar – část 2

20.20 Výměnamanželek XV
Úspěšná reality show, ve které
si dvě ženy vymění domácnost
na dobu deseti dní, které stráví
pod dohledem nového chotě,
nových dětí a hlavně kamery!

21.35 Malé lásky II
Kristýna a Tonda vyrůstali bez
rodičů v dětskémdomově a jsou
rozhodnuti dát svýmdětem to,
co jimnejvíc chybělo – lásku...

22.40 Námořní vyšetřovací
služba XIX (3)
Cesta nikam.
Krimiseriál (USA, 2021-2022)

23.40 Mentalista III (4, 5)

20.15 Vinaři (1)
Narozeniny. Komediální seriál
(ČR, 2014). Proslulý křetický
vinař Bedřich Pavlíček slaví
65. narozeniny. Hrají: V. Postrá-
necký, J. Smutná, T. Kostková,
M. Táborský

21.35 Show Jana Krause
Jan Kraus, jak ho znáte,
v úspěšné show! Aktuální
hosté, témata bez cenzury
a ta nejlepší late night show

22.40 Show Jana Krause

23.50 Ano, šéfe!

01.05 Policie v akci

20.00 O Black List
To nejlepší z naší rapové
stanice O BLACK

20.50 O BLACK TALK:
Renné Dang
Další z řady našich rozhovorů
s předními jmény české
a slovenské rapové scény

21.00 Óčko hity

22.00 Naked Attraction
Seznamka na tělo

22.30 Single Lady II (8/10)
Zešílení. Seriál (ČR, 2017)

22.45 Óčko flirt

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA
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15 Češek
S čerstvou vítězkou Ger-
man Masters Kristýnou Na-
poleaovou (na snímku vle-
vo) se uskuteční na konci
týdne v Berouně golfový
Tipsport Czech Ladies
Open. Do pátého ročníku
turnaje série Ladies Euro-
pean Tour (LET) zasáhne
patnáct Češek, nechybí ani
úřadující šampionka Jana
Melichová (vpravo) nebo
loni druhá Klára Davidson
Spilková. Hrát se bude od
23. do 25. června, pořadate-
lé na tiskové konferenci
také oznámili zvýšenou do-
taci 300 tisíc eur (přes
sedmmilionů korun). ČTK

V Krakově a dalších polských
městech dnes začíná třetí roč-
ník Evropských her. Po Baku
2015 a Minsku 2019 se tato
multisportovní akce tento-
krát uskuteční blízko Česka.
I díky tomu na ni pojede re-
kordní výprava, v nominaci
je 248 českých sportovců.
O medaile se bude dvanáct
dní bojovat v devětadvaceti
sportech, české barvy nebu-
dou k vidění jen v plážové há-
zené a breakingu.
Před osmi lety přivezli Češi

sedm medailí, před čtyřmi
lety jich získali třináct. Před

aktuálním ročníkem Evrop-
skýchher byl šéf výpravyMar-
tin Doktor v odhadech obe-
zřetný. Naděje viděl napří-
klad v rychlostní kanoistice
i vodním slalomu, střelbě,
moderním pětiboji nebo hor-
ských kolech a freestyle
BMX. Poprvé budou na Evrop-
ských hrách elitní atleti.
V Chorzówě se uskuteční tři
divize ME družstev.
Vlajkonoši české výpravy

při zahájení Evropských her
budou mistryně Evropy ve
freestyle BMX Iveta Miculyčo-
vá a lezec Jan Kříž. ČTK

ČT
K

Mistrovství Evropy
fotbalistů do 21 let
v Gruzii a Rumunsku
dnes startuje.

Na závěrečném turnaji podru-
hé za sebou nechybí český
tým. Svěřenci trenéra Jana Su-
chopárka se v silné skupině C
v Gruzii utkají s dvěma nej-
většími favority na zlato Ang-
lií a obhájcem titulu Němec-
kem a nevyzpytatelným Iz-
raelem, i tak se pokusí zabojo-
vat o postup. Šampionát
bude zároveň kvalifikací na
olympijské hry v příštím
roce.
Mistrovství Evropy se po-

druhé za sebou zúčastní
16 týmů, které jsou rozděle-
né do čtyř čtyřčlenných sku-
pin. Vždy první dva celky po-
stoupí do čtvrtfinále, finále
se odehraje 8. července v gru-
zínském Batumi.

Historicky nejúspěšnější-
mi zeměmi Eura jsou Itálie
a Španělsko s pěti zlaty. Češi
věří, že mohou zamíchat po-
stupovými kartami, i když po-
dle bookmakerů patří mezi
outsidery turnaje.
„Věřím, že jsme připraveni

na to, odehrát vynikající utká-
ní. Čekají nás špičkové týmy,
které se řadí mezi favority
turnaje, a nezapomněl bych
rozhodně na Izrael. Ale po-
kud nám bude přát štěstí, mů-
žeme postoupit,“ uvedl Su-
chopárek, kterému vypadli
kvůli zranění brankáři Matěj
Kovář a Antonín Kinský.
Češi odehrají celou skupi-

ny v Gruzii – první dva duely
v Batumi a třetí zápas v Kutai-
si. Zítra vstoupí do šampioná-
tu proti Anglii, s níž si zopa-
kují souboje z kvalifikace. Ve
druhém duelu skupiny zkusí
v neděli český tým zaskočit
obhájce trofeje Němce. Závě-
rečným soupeřem bude příš-
tí středu Izrael. ČTK

Koubek chce ještě posily
Staronový trenér plzeňských fotbalistů Miroslav Koubek
(na snímku) na začátku letní přípravy nepovažuje kádr
Viktorie pro novou sezonu za uzavřený, rád by posilu do
obrany a zálohy. Jedinou novou tváří na startu přípravy je
čtyřiatřicetiletý záložník Ibrahim Traoré, jenž by do Plzně
měl zamířit z pražské Slavie. ČTK

ČT
K

Startují Evropské
hry se 248 Čechy

O kouči za týden
O osudu trenéra hokejové
reprezentace Kariho Jalone-
na by se mělo rozhodnout
příští týden ve čtvrtek, kdy
se uskuteční další jednání
výkonného výboru. Na Twit-
teru to oznámil prezident
Českého svazu ledního ho-
keje Alois Hadamczik. Vý-
konný výbor tvoří jedenáct
členů. Řeší se, jestli bude Ja-
lonen trénovat Čechy na do-
mácímMS příští rok.

Už je vyléčená
Česká tenisová legenda
Martina Navrátilová úspěš-
ně zvládla boj s rakovinou.
Šestašedesátiletá pražská
rodačka, jež minulý týden
převzala stříbrnou medaili
předsedy Senátu, oznámila
dobrou zprávu po sérii vyšet-
ření v New Yorku. Lékaři jí
loni v diagnostikovali rako-
vinu hrtanu a vrátilo se jí ná-
dorové onemocnění prsu,
s nímž se léčila již dříve.

Odmítl lákadlo
Bývalý anglický fotbalový re-
prezentant Steven Gerrard
odmítl možnost trénovat
v Saúdské Arábii. Třiačtyři-
cetiletý kouč, jenž je od říj-
nového propuštění z Aston
Villy bez angažmá, měl
lukrativní nabídku z klubu
Ittifák. Nakonec se ale roz-
hodl, že ji nepřijme. Ger-
rard dříve trénoval také
skotský tým Glasgow Ran-
gers.

Za téměř miliardu
Fotbalisty Chelsea posílí
Christopher Nkunku z Lip-
ska, média odhadují odstup-
né na 60 milionů eur (zhru-
ba 1,43 miliardy korun).
Francouzský záložník pode-
píše v novém působišti
smlouvu na šest let s plat-
ností od 1. července. Klub
Premier League o tom infor-
moval na webu, aniž by zve-
řejnil finanční podrobnosti,
stejně tak Lipsko. ČTK

V San Diegu
Dnes začne v americkém
San Diegu mistrovství světa
mužů ve fieldlakrosu zaha-
jovacím zápasemmezi USA
a Kanadou. Mezi třiceti
účastníky jsou také Češi.
Svěřenci trenéra Briana
Witmera hrají ve skupině C,
kde se postupně střetnou
s Portorikem, Švédskem,
Filipínami a Izraelem.
Finále bude na programu
1. července. MET

KRÁTCE

Přetěžká
skupina


